
Mesaj către membrii comunității universitare 

 

 

STIMAȚI COLEGI, DRAGI STUDENȚI ! 

A fost ales președintele Republicii Moldova. Desigur, fiecare aștepta un anumit rezultat, 

ori fiecare avea și are speranță în schimbare spre bine. Pentru că așa cum a fost până ieri nu este 

doar trist, este dramatic de trist. Societatea noastră se află pe toate dimensiunile ei într-o 

depresiune fără precedent, inclusiv pe dimenisunea umană, care este esențială.  

Rezultatul oricum trebuia să vină, fie dintr-o parte, fie din alta. Și a venit. Este acel pe 

care ni l-am dorit fiecare sau nu?! – acum nu mai contează. Acum contează altceva. Ce? Să 

vedem ce va face președintele? Să așteptăm ca președintele să ne aducă „fericirea”? Ar fi cea mai 

mare greșeală.  

Desigur, pe de o parte, foarte multe depind de șeful statului. Dar nu numai de el. Este 

foarte important anume altceva: să avem așteptări de la noi înșine. Căci acestea sunt așteptările 

esențiale. Noi înșine trebuie să fim / să devenim alții. Lucrurile nu se vor schimba (sau se vor 

schimba, poate, spre mai rău), dacă punem speranța doar în „conducători”, iar noi vom rămâne 

cei care am fost. Anume președintele trebuie să fie influențat în acțiunile sale de noi și nu 

viceversa, căci a lăsa toate în mâinile unui singur om nu este prea înțelept, iar uneori este chiar 

riscant. Nu noi să ne mirăm de ceeea ce va face noul președinte, dar el să se mire de ceea ce vom 

face noi, ca cetățeni, ca societate, ca o comunitate care se ghidează de conștiință, și nu de emoții 

sau de instincte - fiecare din noi în parte și toți împteună. Prin ce? Prin responsabilitate, prin 

nivel de inteligență, prin nivel de cultură, prin continuarea edificării intelectului nostru (căci 

avem aici restanțe), prin a ne face datoria, la locul de muncă, la locul de trai, cinstit, cu sârguință, 

cu demnitate. La fel - prin a ne întoarce cu fața unul spre altul, prin toleranță, prin identificarea 

lucrurilor care ne unesc, și nu care ne despart. Să privim spre viitor, nu spre trecut. Trecutul n-o 

să ne unească. Suntem toți în aceeași barcă pe care o saltă periculos valurile mării în furtună.   

Trăim nu numai un timp specific, dar și pe un pământ specific – unul aflat între două 

lumi. Este existențial de important să-l transformăm într-un pământ al Sintezei și nu în unul al 

dezbinării.  

Nimic nu se va schimba, dacă noi înșine vom rămâne cei care am fost ieri.   

Este necesar să înțelegem foarte clar că ne aflăm în fața a două vești absolut corelate: 

avem un nou președinte și – obligatoriu! - fiecare din noi a devenit altul.  

Altfel, așteptările vor fi zadarnice. 
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